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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 148)
8 lutego 2023 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posła Jakuba Rutnickiego (KO), przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– propozycje tematów do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli na 2024 rok.

W posiedzeniu udział wziął Łukasz Róg doradca prawny w Najwyższej Izbie Kontroli.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dzień dobry. Otwieram posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki. 
Witam panie i panów posłów. Na podstawie listy obecności stwierdzam kworum. Jest 

z nami przedstawiciel NIK, pan Łukasz Róg. Witamy serdecznie.
Porządek dzienny posiedzenia Komisji przewiduje rozpatrzenie propozycji tematów 

do planu pracy Najwyższej Izby Kontroli na 2024 rok. Szanowni państwo, bardzo proszę 
o zgłoszenia. To tematy na rok 2024, bo troszeczkę ta procedura trwa. 
Pani poseł, bardzo proszę. 

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (KO):
Mamy to na piśmie zgłaszać, czy wystarczy ustnie? 

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Proszę formułować wnioski, a sekretariat będzie próbował to wszystko zapisać.

Poseł Jagna Marczułajtis-Walczak (KO):
Dobrze. Chciałabym zgłosić  temat dotyczący kontroli  rozwoju  sportu osób  z niepeł-
nosprawnościami w Polsce. Wiem, że NIK już się tymi tematami zajmował. Być może 
wystarczyłoby podsumowanie dotychczasowych działań NIK, jeśli te kontrole były nie-
dawno. Zdaję sobie sprawę z tego, że mają państwo dużo pracy. 
Drugim tematem, w związku z posiedzeniem naszej podkomisji do spraw sportu osób 

z niepełnosprawnościami, które miało miejsce na poprzednim posiedzeniu Sejmu, jest 
kontrola dotycząca rozwoju turystyki dedykowanej osobom z niepełnosprawnościami, 
czyli  sport  i turystyka  osób  z niepełnosprawnościami.  Poproszę  o zgłoszenie  takich 
tematów. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dobrze. Bardzo proszę panią poseł później o doprecyzowanie, bo później kierunki są ważne, 
w jaki sposób infrastruktura sportowa lub turystyczna jest dostosowana dla osób z nie-
pełnosprawnościami. Panowie kontrolerzy później powinni mieć przygotowany ten profil. 
Proszę, aby napisać „ze szczególnym uwzględnieniem” i ewentualnie to wymienić. Chcia-
łem też zgłosić podpisaną przez prezydiantów propozycję kontroli realizacji programu 
certyfikacji szkółek piłkarskich, finansowanego przez Ministerstwo Sportu i Turystyki. 
To program dedykowany dla Polskiego Związku Piłki Nożnej. Prosimy również o kontrolę 
realizacji programu strategicznych inwestycji sportowych finansowanych z Funduszu Roz-
woju Kultury Fizycznej. Chciałbym także, abyśmy to rozbudowali z podziałem na poszcze-
gólne województwa. Kluczowe jest to, co też wynikło wczoraj z naszej debaty na posie-
dzeniu Komisji, gdzie mówiliśmy o województwie śląskim. Chodzi o to, czy te inwestycje 
są spójne ze strategią rozwoju polskiego sportu. To oczywiście doprecyzujemy. 
Pan przewodniczący Tomaszewski, bardzo proszę.
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Poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, chciałbym, aby doprecyzować ten drugi temat, 
jeśli chodzi o realizację programu strategicznych inwestycji sportowych finansowanych 
z Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej, z uwzględnieniem Centrum Szkoleniowego Pol-
skiego Związku Tenisowego w Kozerkach. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Panie  przewodniczący,  prosiłbym,  abyśmy  doprecyzowali  ten  zapis.  Później  jeszcze 
to będziemy obrabiali, jeśli nie będzie uwag kierunkowych. 
Pani przewodnicząca Niemczyk, bardzo proszę.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący. Ostatnia kontrola NIK dotycząca lekcji wycho-
wania fizycznego jest bardzo odległa – chyba była w roku 2011. Prosiłabym o zrealizowa-
nie kontroli w tym zakresie – realizacja lekcji wychowania fizycznego i pozalekcyjnych 
zajęć sportowych w szkołach publicznych i niepublicznych wraz z warunkami realizacji 
tychże zajęć. To jeden temat, który chciałabym zgłosić. 
Drugi temat to prawidłowość realizacji zadań oraz rozliczenia środków finansowych 

w latach 2019–2022 w ramach zadań zobowiązujących zleceniobiorcę czy zleceniodawcę 
do szczególnych zobowiązań w ramach zleconych zadań. 

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Szanowni państwo, mam uwagę techniczną. Propozycje ewentualnych kontroli, które 
miałaby  przygotować NIK, wypłyną  od nas,  ale  decyzja,  które  przejdą  dalej,  będzie 
podjęta przez Komisję do Spraw Kontroli Państwowej. Uważam,  że nie powinniśmy 
się za bardzo ograniczać, panie przewodniczący. Jest wiele tematów, które każdy z nas 
chciałby  ewentualnie uwzględnić. Potem  liczba potencjalnych  czy  realnych kontroli 
będzie na pewno znacznie mniejsza. 
Pan przewodniczący, bardzo proszę. 

Poseł Marek Matuszewski (PiS):
Chcę tytułem wyjaśnienia powiedzieć, że NIK kontroluje tak, jak ustali Komisja, którą 
wymienił pan przewodniczący, ale  jako posłowie zawsze mamy możliwość zwrócenia 
się np. do MSiT, gdzie  jest wyspecjalizowana komórka do spraw kontroli, o zbadanie 
pewnych spraw. Można z tego korzystać. Nie wiem, jak to wygląda, gdy poseł indywi-
dualnie złoży wniosek do NIK – to takie pytanie do pana. Czy też można składać wnio-
ski o kontrolę danego tematu? Może coś się wydarzy, co poseł uzna za niewłaściwe np.  
za 2 miesiące, a plan ustalamy dziś. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dziękuję. 
Zanim oddam głos przedstawicielowi NIK, chciałbym zapytać, czy ktoś z państwa 

posłów jeszcze miałby jakieś merytoryczne uwagi. Zaraz będą jeszcze pytania, ale teraz 
chodzi o propozycje do planu pracy ze strony członków Komisji. Szanowni państwo, nie 
słyszę. Czy są uwagi do tych propozycji, które zostały zgłoszone przez parlamentarzy-
stów? Pozwolą państwo, że przygotujemy to i obrobimy w taki sposób, aby to było dobrze 
opracowane. 
Pan przewodniczący Tomaszewski, bardzo proszę.

Poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, chciałbym zapytać przedstawicieli NIK, jakie 
tematy z zakresu kultury fizycznej i sportu znajdują się obecnie na wokandzie w tym 
roku, jeśli chodzi o kontrole. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Bardzo proszę.

Doradca prawny w Najwyższej Izbie Kontroli Łukasz Róg:
Szanowni państwo, na ten rok z kontroli ujętych w planie pracy z obszaru kultury fizycz-
nej nie ma ich zbyt wielu. Takiej kontroli sobie nie przypominam. W ubiegłym roku 
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realizowaliśmy obszerną kontrolę planową – realizacji programu „Sportowa Polska”. Jej 
wyniki niedługo będą państwu zaprezentowane. Odpowiadając na to pytanie, w obszarze 
kultury fizycznej, jeśli chodzi o kontrole planowe na 2023 rok, nie kojarzę takich.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dziękuję. „Sportowa Polska” już jest, jeśli chodzi o raport, chyba wczoraj mieliśmy go 
już w ręku. 

Poseł Andrzej Szewiński (KO):
Ad vocem. Mówiliśmy o kulturze fizycznej. A czy w obszarze infrastruktury sportowej 
nie ma planowanych kontroli?

Doradca prawny w NIK Łukasz Róg:
Przepraszam za nieścisłe odniesienie się. Jeśli otrzymali już państwo informację o wyni-
kach kontroli „Sportowej Polski”, to z tego obszaru jest  jeszcze „Program inwestycji 
o szczególnym znaczeniu dla sportu”, ale to była wcześniejsza kontrola. Ona była chyba 
realizowana w ubiegłym roku.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dobrze. Przekażemy panu Szewińskiemu dokumenty, jeśli będzie miał ochotę się z nimi 
zapoznać. Sekretariat jest do dyspozycji, aby to opracowanie NIK wszystkim z nas przesłać 
do zapoznania się. Jeśli będą jeszcze jakieś uwagi, to będziemy dyskutowali na ten temat. 
Ze strony pana przewodniczącego: Czy jeśli byłyby jakieś prośby ze strony indywidu-

alnych posłów, to czy takie kontrole byłyby podjęte? Chcielibyśmy wykorzystać, że mamy 
dziś możliwość zadania pytań. Czy poseł może się do państwa zwrócić o kontrolę czy 
dokumenty w danej sprawie? Chciałbym poszerzyć swoją wiedzę w tym temacie.

Doradca prawny w NIK Łukasz Róg:
Oczywiście, panie przewodniczący. W każdym czasie każdy z państwa posłów może zło-
żyć taki wniosek do prezesa NIK o przeprowadzenie kontroli w danym zakresie. Istnieje 
taka możliwość.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dziękuję. Myślę, że to cenna uwaga. 
Czy są jeszcze jakieś głosy w dyskusji, szanowni państwo? Pani przewodnicząca, pro-

szę bardzo.

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Chciałabym dołożyć jeszcze jeden temat: finansowanie ze środków publicznych sportu 
wyczynowego w sportach zespołowych w kontekście prawidłowości wydatkowania środ-
ków z celami statutowymi związków.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dobrze. To wyłącznie propozycje. Jak powiedzieliśmy, decyzję, które z tematów będą 
kontynuowane, podejmie Komisja do Spraw Kontroli Państwowej. 
Pan przewodniczący, bardzo proszę.

Poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Chciałem tylko zwrócić uwagę, panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, szanowni goście, 
na ostatni temat, który zgłosiła pani przewodnicząca. Wszystkie związki sportowe mają 
obowiązek  złożyć  rozliczenia  z roku poprzedniego  do końca  stycznia. Te  rozliczenia 
są również kontrolowane przez MSiT i nie ma możliwości wydawania środków, które 
są przeznaczone zgodnie z wnioskami na inne cele. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Czy pani przewodnicząca chce jeszcze zabrać głos? Rozumiem, że podtrzymuje pani ten 
wniosek?

Poseł Małgorzata Niemczyk (KO):
Nie, wycofuję go.
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Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dobrze. 
Szanowni państwo, zamykam dyskusję. Rozumiem, że przyjęliśmy plan pracy i nie 

ma głosów sprzeciwu. Szanowni państwo, uznaję ten plan pracy za przyjęty. Stwierdzam, 
że Komisja uchwaliła dla Komisji do Spraw Kontroli Państwowej tematy do kontroli NIK 
na 2024 rok.
Zamykam posiedzenie Komisji. Bardzo państwu dziękuję.


